| wir/Sie mußten

| wir/Sie wollen

1 Past tense of modal verbs (können müssen wollen): the main vowel is more regular than it is in present tense

1) All past forms of the verb have the same vowel 2) No modal verb has an umlaut in past tense

present: ich/er/sie/es kann | wir/Sie können ich/er/sie/es konnte | wir/Sie konnten past: | wir/Sie müssen

present: ich/er/sie/es muß past: ich/er/sie/es mußte present: ich/er/sie/es will ich/er/sie/es wollte | wir/Sie wollten past:

2 Direct and indirect questions differ in word order much as in English

Direct questions: verb precedes subject Wo ist die Kasse? • Wie kommen wir dahin? Indirect questions: subject precedes verb

Sie wissen schon, wo die Kasse ist? Sagen Sie uns bitte, wie wir dahinkommen. Use strong signals like -r, -e, -s, -m early

3 Basic principle of gender of adjectives and their "case" (=function in the

der nächste Bus • dieser Bus • auf dem Rhein If there is no article (der/die/das), use the signal on the first available adjective

besseres Wetter • heiße Schokolade • beide Linien

sentence)

GLOSSARY

1 Word order: the grammatical subject is more tightly linked to the verb in German than it is in English

Subject and verb are almost never separated Ich wollte so gerne die Stadt fotografieren.

I really wanted to take pictures the city.

The subject fairly often appears after the verb

Links sehen Sie... On the left you see... Wenn Sie keine finden, können Sie überall in den Geschäften Touristenartikel bekommen.

2 Word order: multipart verbs bracket an "inner field" Ich wollte [so gerne von dort oben die Stadt]
fotografieren. (I wanted to photograph...)
Sie steigen [an der dritten Haltestelle] aus.
(You'll get off at...)

3 Multiple adjective endings: after using the strong signal (r/e/s/n/m), add -e or -en as endings for additional adjectives

Use -e with these high-frequency elements singular nouns as subjects or direct objects eine schöne Aussicht • der nächste Bus

Use -en with other, lower-frequency elements all plural patterns: die Vereinigten Staaten indirect objects and many prepositional phrases: Bringen Sie dem jungen Mann ein Glas Wasser. im ersten Stock • an der großen Tafel

GLOSSARY